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 چ�را در تحصي�ات تكميل�ي، ع�ده  اي از 
دانشجويان در رشته هاي نامرتبط با كارشناسي 

و كارداني خود ادامه تحصيل مي  دهند؟
نظام كنكور و گزينش، نظام كاملاً غلطي است و بايد حتماً 
تغيير كند، زيرا هزينه گزافي بر دوش نظام و بيت المال 
مي گذارد و ثمره چنداني ندارد و خسارت و بي اعتمادي 
هم دارد. افراد بعد از كنكور مي پرسند اين سؤالات به چه 
كسي داده شد؟ آيا از قبل فروخته شده اند؟ با اين كنكور 
جمع كثيري از انس��ان ها بي جهت س��رگرم مي شوند. 
مثلًا س��ازمان س��نجش چه مقدار نيروي انساني براي 
كنكور به كار مي گيرد. بر جوانان چه مقدار استرس وارد 
مي شود و نهايتاً همه هم قبول مي شوند در دانشگاه آزاد، 

غيرانتفاعي، پيام نور و كاربردي. 
به نظر مي آيد اين سيستم بايد برچيده شود. متأسفانه 
در حوزه هم از اين روش اقتباس مي شود. اين روش غلط 
در حوزه هم هست. ما بايد كلًا سيستم را عوض كنيم و 
سيستم جديد بر استعدادها بنا شود. در دبيرستان، در 
دوره آموزش متوسطه استعداديابي شود و كساني كه در 
يك رشته علاقه، استعداد، هوش و توان دارند و كوشش 
مي كنند و انگيزه دارند در دوران متوس��طه شناسايي و 
بعد هدايت شوند تا در مس��ير تخصص و استعدادشان 
قرار گيرند و اين مس��ير از كودكي انتخاب ش��ود. ديگر 
شخص بعد از كارشناسي تغيير رشته نمي دهد. كسي 
كه از بچگي فوتبال را دوس��ت دارد و استعداد هم دارد، 
ديگر تغيير رشته نمي دهد و تا آخر عمرش در آن رشته 
است. يا بچه اي از كودكي درس را رها مي كند وارد بازار 
مي ش��ود و در آن حرفه مي بينيم موفق مي ش��ود. بايد 
آزادي در انتخاب باشد تا فرد مطابق با استعدادش وارد 
شود. متأس��فانه اكنون فقط اينكه شخص كنكور قبول 
شود خودش يك هدف، يك كلاس و يك پرستيژ است؛ 
حالا چه رشته اي قبول شود در درجه دوم اهميت است. 
به خصوص الان كه اينقدر انتخاب رشته از سر زور و زر 
شده است و هدف صرفاً دانشجو شدن است. هدف رشته 
نيست. كسي در استعدادش قرار نمي گيرد جز عده اي 
قليل. لذا به افرادي كه از آموزش عالي آمدند، پيشنهاد 
كرديم كه مثل حوزه هاي علميه قديم كنكور را برداريد و 
دانشگاه هايي متفاوت مثلاً كشاورزي، مهندسي و پزشكي 
تأس��يس كنيد و همه بتوانند وارد دانشگاه شوند. تمام 
كساني كه ديپلم دارند در اين كلاس هاي دانشگاه هاي 
مختلف شركت مي كنند بعد به تدريج دو ماه نمي گذرد 
ريزش مي كنند. آنهايي كه توان و علاقه ندارند مي روند در 
رشته خودشان جايگزين مي شوند. سپس از افراد امتحان 
گرفته شود تا افرادي خود به خود حذف شوند. آنهايي كه 

توانمندند مي مانند؛ مثل اين دوي ماراتن. 
كنكور اين نقاط ضعف را دارد. بعي��د مي دانم در جهان 
پيشرفته كنوني اين شيوه كم ثمره، پرهزينه و فرسوده 
در هيچ جاي دنيا به اين ش��كلي كه م��ا داريم متداول 
شده باشد و كسي هم جرأت نمي كند اين تابو و طلسم را 
بشكند. گاهي يك چيزهايي مي گويند كه كنكور برداشته 
مي ش��ود، هيچ وزير علوم و هيچ دولتي زير بار نمي رود. 
به نظر مي آيد اگر از اس��اس تغييرات بدهيم  ديگر فرد 
رش��ته اش را فانتزي و مجازي انتخاب نمي كند كه بعداً 
مجبور شود تغيير بدهد و در تحصيلات تكميلي گاهي 
افراد جاهايي مي روند كه قبلًا در آن زمينه كار نكرده اند. 
مثلاً ما فارغ التحصيل رشته ميكروبيولوژي داريم كه اصلًا 
از رشته اش استفاده نمي كند و در سيستم هاي نرم افزاري 

فعاليت مي كند و مسئول دبيرخانه شده است. 
شخص حالا كه دانشجو ش��ده و از تسلط پدر و مادرش 
هم آزاد شده است مي رود تغيير رش��ته مي دهد. پدر و 
مادرها دوست دارند بگويند ما دانشجو داريم و اين بليه 
شده است. بچه ها قرباني آرزوهاي پدر و مادر مي شوند و 

با فشار زور و زر از توان رشته اي كه دارند رشته هايي كه 
درجه اهميت بالايي در جامعه دارند را انتخاب مي كنند تا 
از قافله عقب نمانند. بعد كه به كارشناسي ارشد مي رسند 
قدرت انتخاب از پدر و مادر به دانشجو منتقل مي شود و 
او تازه مي فهمد كه رشته اش را بايد تغيير دهد. اين مورد 
است كه ما اصلاً كنكورمان يك هيولاي وحشتناك است، 
اسمش كه مي آيد جوانان قبل كنكور قلبشان مي زند. هر 
كسي بايد در انتخاب استاد و كلاس آزاد باشد. بعد اگر 
ديديد كه توانش را ندارد خود به خود مي آيد در رشته اي 
كه توانش را دارد. استادهاي حوزه علميه اين طور بودند. 
طلبه از هر گوش��ه كش��ور به جاي ديگ��ري مي رفت و 
خودش استاد و رشته اش را انتخاب مي كرد و در آن زمينه 

پيشرفت مي كرد و اوج مي گرفت. 
مورد ديگر آن است كه براي جوانان ما گرايش هاي علوم 
انس��اني، علوم تجربي و علوم پايه روشن نيست. اكنون 
در دنياي پيشرفته علوم انس��اني بر علوم تجربي مقدم 
اس��ت. در حالي كه در ايران پدر و مادرها همه دوس��ت 
دارند فرزندان شان دكتر و مهندس شوند. در حالي كه 
اين ها، رشته هاي ابزاري است و متخصصان اين رشته ها 
صرفاً نيروهاي كار مي شوند. در حالي كه نيروهاي رهبر، 
مصلح و سياستمدار كه مي توانند نظام تشكيل بدهند 
از نيروهاي علوم انساني هستند. نيروهاي علوم انساني 
فرضاً جامعه شناسان، اقتصاددانان اين ها هستند كه با آن 
نظريات علوم انساني مي توانند رهبري جامعه را بر عهده 
بگيرند. دكتر نهايتاً يك مطبي دارد و بيماراني را علاج 
مي كند يا بيمارس��تاني را مديريت مي كند ولي قدرت 

رهبري از آن علوم انساني است. 
در كش��ور ما متأس��فانه بعضي ها وارد كارشناس��ي كه 
مي شوند مي روند سمت پزشكي. علوم انساني را در درجه 
دوم اهميت قرار مي دهند. چه بسا كمي مطالعه مي كنند 
مي فهمند رشته هاي علوم انساني برترند. ممكن است 
تغيير رش��ته بدهند بروند به سمت علوم انساني. زماني 
مي فهمند به علوم انساني علاقه دارند كه دير مي شود. در 

مجموع عدم آگاهي به رشته ها، عدم استقلال در انتخاب 
رشته، تحت تأثير فضاي اجتماع، خانواده و فاميل بودن، 
چشم و هم چشمي ها، عدم استعداد شناسي، عدم تأثير 
آموزش متوسطه در شناخت و جهت دهي استعدادها، 
اينها مجموعاً كميتي درست مي كند كه انبوهي ناآگاه 
وارد دانشگاه مي شوند و بعد از ليسانس تازه مي فهمند 
چه كسي هستند. آن موقع است كه تغيير رشته ها اوج 

مي گيرد و زياد مي شود. 
در موارد بسياري مشاهده مي شود دانشجوياني 
كه در تحصيات تكميلي تغيير رشته مي دهند 
در رش�ته هاي جدي�د بس�يار موفق ترند و به 
دستاوردهاي قابل توجهي هم دست مي يابند، 
با توجه به اين واقعيت آيا مي توان لزوماً تغيير 

رشته را تصميمي درست يا غلط دانست؟
تغيير رش��ته را نمي توان في نفس��ه بد يا خوب دانست. 
در مجموع مضراتش بيشتر اس��ت. عوامل تغيير رشته 
را ذكر كردم كه ريش��ه در گزينش غلط و دستگاه هاي 
گزينش دارد كه منجر به تغيير رش��ته مي شود. تغيير 
رشته اصالتاً نبايد باش��د ولي در همين اوضاع نابهنجار 
زماني مثبت مي شود كه دانشجو خودش را مي شناسد. 
تا 18 سالگي دانشجو اس��ير جو است و خودش نيست. 
وقتي دانشجو وارد دانشگاه مي شود استقلال رأي پيدا 
مي كند. با افراد مختلفي صحبت و كلاس بالاتري پيدا 
مي كند. در سياست دخالت مي كند. با الگوهاي جديدي 
آشنا مي شود. اس��تاداني برايش��ان صحبت مي كنند و 
نظريه پردازاني را مي شناسند. با كتب و مكاتب مختلف 
آشنا مي ش��ود. كم كم مي فهمد ش��خصيت هاي موفق 
آن هايي نيس��تند كه فكر مي كرد. كم كم علاقه مند به 
الگوهاي جديد مي ش��ود و مس��ير را انتخاب مي كند و 
موفق مي شود. زيرا در تغيير رشته خطا كمتر است. اگر 
تمايلات، توان و انگيزه فرد مطابق با رش��ته اش نباشد، 
وقتي وارد رشته اي غير استعدادش مي شود هرز مي رود، 
آن رشته تلخ، سخت، سنگين و خسته كننده مي شود. 

ولي وقتي وارد رشته اي كه استعداد داريد مي شويد در 
حقيقت از جاده خاكي قديمي وارد اتوبان شده و با سرعت 

بالا حركت مي كنيد. 
افرادي كه تغيير رشته مي دهند از جاده خاكي مي آيند 
در جاده اصلي. سفر برايشان لذت بخش، شيرين، آسان و 
موفق مي شود و زودتر به نتيجه مي رسند. انسان مي بيند 
مسير راحت طي مي شود و مطالب را خوب مي فهمد و 
علم توليد مي كند. همين نفس عمل مهم اس��ت و اين 
درصد موفقيت��ش را بالا مي برد. تغيير رش��ته ابتدائاً بد 
است، چون نظام گزينش بد است ولي از روي ناچار كه 
فرد بعدها مجبور به تغيير رش��ته مي شود، خوب است؛ 
چون از تغيير رشته چاره اي نيست، در اين حالت مثبت 
تلقي مي شود. اما چه خوب اس��ت كه ما از اول فرد را به 
سمتي ببريم كه اصلًا رش��ته اش را عوض نكند. دوران 
يادگيري افرادكه دوران نوجواني و حافظه اش قوي است 
فرد در رشته خودش كه استعداد دارد قرار نگرفته بعد ما 
او را به جايي مي رسانيم كه حافظه ها و يادگيري ها ضعيف 
و كم شده، آن موقع تغيير رشته مي دهد. در صورتي كه 
بايد فرد را در دوران رش��د كه دوران توليد علم است در 
مسير خودش قرار دهيم كه اصلًا تغيير رشته ندهد. اگر 
رشته غلط انتخاب شد ناگزير تغيير رشته مثبت حساب 
مي شود و فرد در رش��ته جديد موفق هم مي شود حتي 
با يك مقدار تأخير و چه بس��ا اگر از اول در آن رشته بود 
موفق تر مي ش��د و چند كتاب هم مي نوشت و چندين 

نظريه هم ارائه كرده بود. 
با وجود نتايج مثبتي كه عموماً تغيير رش��ته در مقاطع 
تحصيلات تكميل��ي دارد، با اين حال نظام آموزش��ي 
دانشگاهي موانع زيادي بر سر راه اين دست از دانشجويان 
قرار مي دهد، با توجه به اينكه دانشجويي كه در اين مقطع 
چنين تصميمي مي گيرد قطعاً به جوانب تصميم خود 
كاملًا انديشيده اس��ت، لزوم گذراندن دروس عمومي و 
مشكلاتي كه در س��نوات گرفتن براي اين دانشجويان 
پيش مي آيد، چندان پسنديده نيست. آيا اين روند نشانه 
مخالفت نظام دانشگاهي كش��ور با اينگونه تغيير رشته 

دادن است؟
نظام دانشگاهي كشور ما از پاي بست ويران است. وقتي 
چيزي اساسش از پايه غلط باشد تا ثريا ديوار كج است. 
لذا در اول مطابق با توانش رش��ته را انتخاب نمي كند و 
فكر مي كند در رشته خودش هست. موقع تغيير رشته 
همين هيولا مي آيد جلوي رشد را مي گيرد. اين نظام ضد 
رشد است. بعد كه در رشته وارد مي شود، سعي مي كند 
با پيش نياز كمبودهاي درس��ي را جبران كند؛ پشيمان 
مي شود. بعد شخص افسرده مي ش��ود. آدم افسرده هم 
نمي تواند جايگاه تأثيرگذاري در جامعه داشته باشد. در 
حالي كه او بايد آزاد باش��د كه بتواند پيش رود، سرعت، 
امنيت و صحت داش��ته باش��د. از اول اين هيولا اشتباه 
مي كند و وسط راه هم اشتباه بزرگتري مي كند. لذا اين 

نظام ضد رشد است. 
شوراي عالي انقلاب فرهنگي نمي داند كه بايد يك روز 
ريسك كند و اين نظام آموزشي را عوض نمايد تا اين نظام 
گزينشي غلط اصلاح شود. اگر ما نظام حوزه هاي قديم 
را احيا كني��م، خواهيم ديد در كل كش��ور و توليد علم، 
شكوفايي ايجاد ش��ده و يك انقلاب واقعي پديد خواهد 
آمد. رهبر ما مي فرمايند علم سلطان و قدرت است. علم 
بايد توليد شود و جنبش نرم افزاري را مطرح مي فرمايند. 
اين در صورتي است كه اين نظام گزينشي بتواند و توان 
داشته باشد، به طور صحيح شروع كند و ادامه يابد. نظام 
آموزش عالي ما مثل پدر اس��ت ك��ه مي خواهد فرزند 
آن چيزي ش��ود ك��ه او مي خواهد. در صورت��ي كه اين 
گونه نيس��ت. بايد بگذاريم فرزند آن چيزي كه خودش 
مي خواهد شود نه آن چيزي كه پدر و مادر مي خواهند. 

تغيير رشته خوب است اما ضررش بيشتر است!

تغيي�ر رش�ته را نمي ت�وان 
في نفس�ه بد يا خوب دانست. 
در مجم�وع مضراتش بيش�تر 
است. عوامل تغيير رشته را ذكر 
كردم كه ريشه در گزينش غلط 
و دستگاه هاي گزينش دارد كه 
منجر به تغيير رشته مي شود. 
تغيير رشته اصالتاً نبايد باشد 
ولي در همين اوضاع نابهنجار 
زمان�ي مثب�ت مي ش�ود ك�ه 
دانشجو خودش را مي شناسد. 
تا 18 سالگي دانشجو اسير جو 
است و خودش نيس�ت. وقتي 
دانشجو وارد دانشگاه مي شود 
اس�تقال رأي پي�دا مي كن�د

بعضي از مدارس بايد تخصصي شوند. 
مدرس�ه تج�ارت، ورزش و اقتص�اد 
داشته باشيم. مدرسه هاي متفاوت تا 
دانش آموزان هر كجا دوست داشتند 
تحصيل كنند. الان همه مدرس�ه ها 
يك شكل هستند شايد در دبستان 
چاره اي نيس�ت ام�ا در دبيرس�تان 
مي شود تخصصي اش كرد. منتها كار 
ش�جاعانه و قدرتمندانه مي خواهد. 
يك رئيس جمهور قهرمان، يك وزير 
آموزش و پرورش قهرمان مي خواهد 
ظهور كن�د و يك تجل�ي ايجاد كند

بررسي دلايل رشد تغيير رشته در تحصيات تكميلي در گفت وگو با آيت الله دكتر صمصام الدين قوامي

اين موانعي كه ذكر كرديد بعد از انتخاب رشته غلط 
ايجاد مي شود. 

ب�ه نظ�ر مي رس�د يك�ي از مؤلفه هاي�ي 
ك�ه در تصميم گي�ري براي انتخاب رش�ته 
سرنوشت ساز است عاقه حقيقي محصان 
است در حالي كه برخي عوامل ديگر مانند 
درآمدزايي يا شأن اجتماعي موجب ايجاد 
اختال در شناسايي واقعي عايق مي شود، 
در اين مسير نقش خانواده و مشاوران براي 

كمك به انتخاب رشته چيست؟
اين عوامل كه ذكر شد معمولاً نقش غلطي دارند. چون 
بر فرض مثال، والدين شناختي از درون فرد ندارند و 
آرزوهاي خود را در فرزندان شان جست وجو مي كنند. 
آرزوهايي كه خودشان به آن ها نرسيدند و اين اولين 
قطع استقلال و نابودي انگيزه ها است. مورد بعد اينكه 
مشاوران ما مشاور نيستند. نمي دانند كه اين فرد چه 
اعجوبه اي است. يك فرد گاهي نبايد تحصيل كند بايد 

وارد بازار كار شود، نبوغش آنجا هويدا مي شود. 
گاهي افراد وارد بازار كار مي شوند بايد نظام آموزش 
به آن ها مدرك بدهد؛ چون فرضاً در دوچرخه سازي 
اوج گرفت��ه و براي اين فرد علاوه ب��ر اعطاي مدرك، 
مورد تحس��ين قرار گرفتن هم مهم است؛ زيرا دكتر 
واقعي اين ها هستند. دكتر تنها آن كسي نيست كه دو 
تا كتاب بخواند، پايان نامه بنويسد، پايان نامه هايي كه 
اخيراً مورد خريد و فروش واقع مي شود. اين يك كار 
علمي نيست. يكي دو ميليون دانشجو وارد دانشگاه 
مي ش��وند، تنها ش��ايد صد نفر از آنان دانشمند برتر 
مي شوند يا 10 نفرشان دانشمند بين المللي مي شوند، 
اين لشكر عظيم فقط مي آيند دانشجو شوند كه شأن 
اجتماعي شان بالا برود؛ در ازدواج چه دختر چه پسر 
دست برتر داشته باشند؛ در اش��تغال گروه شغلي و 
پايه ش��ان يك ذره بالا برود، حقوقشان بيشتر شود، 
در مهماني ها باعث فخر شوند. بگويند من فلان رشته 
خوانده ام. خود علم اينجا پنهان است و آن تأثيراتي كه 
دانشمندان مخفيانه و خالصانه در كتابخانه و لابراتورها 

دارند كم كم پنهان مي شود و چيز ديگري مي شود. 
اگر خانواده ه��ا بخواهند كار كنند انصاف��اً فقط بايد 
فرزند را حمايت كنند و بگذارند در مسير خودش كه 
دوس��ت دارد برود، مثلًا يك فوتباليست بين المللي 
از 12 س��الگي در آن رش��ته رفته و اوج گرفته است، 
پدر و مادر حمايتش كرده اند يا مثلًا در صنعت، هنر، 
خوانندگي و هنرپيش��گي. مثلًا نوجوان��ي از بچگي 
مي رود هنرپيشگي؛ بزرگ كه مي ش��ود فوق ستاره 
مي شود، مثل اكبر عبدي. اگر پدر و مادرش مي گفتند 
برو درس بخ��وان كه دكتر و مهندس ش��وي و براي 
او ايجاد مانع مي كردند، دنياي هنر از س��تاره خالي 
مي ش��د. دنياي ورزش از س��تاره خالي مي شد. همه 
در اين موضوع در بيراهه و كج راهه هستند. مشاوران 

هم همين طور و مشاوران بايد بروند استعداد شناسي 
را بخوانند و دانش آموزان را در مس��ير استعدادشان 
هدايت كنند و اين راهكار نق��ش مؤثري در هدايت 

جوانان خواهد داشت. 
در حال حاضر چه موانعي براي دستيابي به 

استانداردهاي استعداديابي وجود دارد؟
معمولاً وقتي مديران ما در م��دارس عناصر ناكامي 
هستند و تحصيلات شان را يك جوري كه صرفاً يك 
ليسانس يا فوق ليس��انس بگيرند و حالا شدند مدير 
مدرس��ه اي، يا معلماني كه خاطرات تلخي دارند در 
تربيت خودش��ان و به آنچه مي خواس��تند نرسيدند 
و ناظم، مش��اور و مربي ورزش اين ها همه مشكلات 
معيشتي دارند و دو شيفت براي امرار معاش كار هم 
مي كنند. معلم وقتي به جاي يك درس 10 تا درس 
مي دهد و به بچه ها مي گويد كلاس خصوصي هم دارم 
آنجا بياييد، هدفش فقط تأمين ك��ردن هزينه هاي 
زندگي اس��ت. در اين حالت ارتباط قطع مي ش��ود. 
بچه ها همينطور رشد مي كنند. بعد مي بينيم جواني 
كه 12 سال درس خوانده، آن چيزي كه ما مي خواهيم 
نيست. به آن چيزي كه مي خواسته نرسيده است. با 
وجود مدرسه هاي غيرانتفاعي و شهريه هاي سنگين 
كه اكنون تشكيل مي شود مدرسه هاي دولتي ضعيف 
قلمداد مي شوند. البته آن تأثيرگذاري قديم كه استاد، 
هم مربي و هم پدر و مرشد بود اكنون به افسانه تبديل 

شده است. كميت گرايي در كلاس هاي شلوغ مدارس 
دولتي كه نبايد از 15 نفر دانش آموز بيش��تر باش��د 
تبديل به كلاس ه��اي 30 و 40 نفره ب��ا امكانات كم 
شده است. اين ها مجموعاً باعث مي شود با دانش آموز 
ارتباطات مثبت و عاطفي خيلي كم شود و در نتيجه 
شاهد خواهيم بود كه بگويند فعلاً درس بخوان تا نمره 
بياري. نمره ها نوعاً كاذب هس��تند و دال بر حقيقت 

نيست. 
آن دانش آم��وزي ك��ه 20 مي گي��رد معل��م و مدير 
مي خواهد كه مدرسه ضعيف جلوه نكند. حتي همه 
به معلم مي گويند نمره را بالا بدهيد. سيستم آزمون 
ما و نگاه تربيتي م��ان قوي نيس��ت. آن بازدهي ها و 
استعداد ها در مدرسه، خانه و اوليا و مربيان شناخته 
نمي شوند. چنين دانش آموزي را تحويل نظام آموزش 
غلط مي دهند. وقتي كه بچه است و در اضطراب كه 
مي خواهد در كنكور ش��ركت كند. ه��زار بيماري با 
استرس كنكور مي گيرد و پدر و مادر با كلي نذر و نياز 
دعا مي كنند تا قبول ش��ود. اين ها همه غير طبيعي 
اس��ت. در طبيعت آزادي اس��ت. يعني بايد فرد هر 
رشته اي كه مي خواهد انتخاب كند و كنكور هم نياز 
نيست. از كودكي و در مدرسه ها هم استعدادهاي او 

شناخته شود. 
بعضي از مدارس بايد تخصصي شوند. مدرسه تجارت، 
ورزش و اقتصاد داشته باشيم. مدرسه هاي متفاوت تا 
دانش آموزان هر كجا دوست داشتند تحصيل كنند. 
الان همه مدرسه ها يك شكل هستند شايد در دبستان 
چاره اي نيست اما در دبيرستان مي شود تخصصي اش 
كرد. منتها كار شجاعانه و قدرتمندانه مي خواهد. يك 
رئيس جمهور قهرمان، يك وزي��ر آموزش و پرورش 
قهرمان مي خواهد ظه��ور كند و ي��ك تجلي ايجاد 
كند. يك شوراي عالي انقلاب فرهنگي مي خواهد. در 
عزيزاني كه ما مي بينيم چنين چيزي ديده نمي شود. با 
هزار شغل و خستگي در جلسات حضور پيدا مي كنند. 
نمي ش��ود به اين ش��كل انقلاب فرهنگي را هدايت 
كرد. اميدواريم استعداد ها از دبستان شناخته شوند. 
ژاپني ها مي گويند از دبستان و از اسباب بازي كودك 
مي فهمند اس��تعداد او در چيست. هر كس با چند تا 
تست مي تواند بفهمد اين كودك اهل چه كاري است. 
استعدادش در چه اس��ت. كودك مثل ميوه درخت 
است هر درختي يك ميوه مي دهد. ميوه اين درخت را 
از آن درخت ديگر نمي توان توقع داشت. فرزندان بايد 

رشد كنند بروند بالا و اوج بگيرند. 
آيا آمار مش�خصي در زمينه مي�زان تغيير 
رشته و رش�د آن در س�ال هاي اخير وجود 
دارد كه بتوان بر اساس آن به ريشه يابي اين 

موضوع پرداخت؟
از كارشناس��ي ارش��د تغيير رشته ش��روع مي شود 
ديگر به دكترا كه برسد تغيير رشته سخت مي شود. 

بعضي ها س��ه تا دكترا دارند سه تا كارشناسي ارشد 
دارند و اين را جزو مفاخرش��ان ه��م مي گويند. در 
مدرسه معصوميه قم مدير بودم 1200 ليسانس به 
بالا آمدند طلبه شدند. تغيير رشته دادند براي ادامه 
گفتند مي خواهند طلبه شوند و حوزه اين جور مواقع 
مي گويد رش��ته هايتان را بريزي��د دور. يك موجي 
آنان را مي گيرد. نگاه مي كنند در جامعه، روحانيون 
موفق هس��تند. يا بعضي از رئيس جمهورها روحاني 
هس��تند. ولي فقيه و مقام معظم رهب��ري روحاني 
اس��ت. يا نمايندگان مجلس روحاني هستند. توهم 
غلط نسبت به روحانيون كه وضع مالي بهتري دارند 

ولي اين طور نيست. 
رئيس جمهور ممكن است مثل دولت دهم غير روحاني 
باشد. ش��خصيت هاي موفق بر جوانان تأثير گذارند. 
اين ها همه غلط انداز هستند. فرد بايد به درون خودش 
مراجعه كند. فضاهاي اجتماعي، رشته هاي پولساز و 
جايگاه س��از، اين ها همه در انتخاب رشته مؤثرند كه 
همگي غلط هستند. تنها آن رشته اي كه خدا فرد را 
براي آن آفريده، درست است. خداوند صراط مستقيم 
هر كسي را با صراط مستقيم فرد ديگر متفاوت قرار 
داده است. بايد هر كس��ي را در جاده خود بيندازيم. 
اين بهترين راه آزادي در انتخاب رش��ته است. مثل 
درخت كه بايد آبياري كرد و امكانات داد بعد انتخاب 
با او باشد؛ ولي امكانات با ما باشد. نخبگان را بايد مثل 
درخت پروراند. به درخت نمي شود گفت به جاي انگور 
سيب بدهد. به درخت آب مي دهند، خس و خاشاكش 
را مي زنند، كود شيميايي مي دهند، نور و فضايش را 
درست مي كنند، ولي نمي توانند بگويند يك ميوه ديگر 
بده. بايد فكر آزاد باشد هر كسي را خداوند به سمت 
ِّيهَا«؛ هر  رش��ته اش مي كش��د. »وَلكُِلٍّ وِجْهَةٌ هُوَ مُوَل
كسي را جانبي است كه بدان روي مي آورد. هر كسي 
استعدادي دارد كه به آن سمت مي رود. حالا ما با فشار 
زور و زر، قرار گرفتن جوان در جايگاه خود را به تأخير 
مي اندازيم. نهايتاً انتخاب مي كند. اگر خيلي مانعش 
شويم افسرده مي شود و به همه چيز بدبين مي شود 
و ناسزا مي گويد كه آن ها من را بدبخت كرده اند و هر 
چقدر هزينه كنيم، هدر رفته است. ميليون ها تومان 
خرج مي كنيد آخر در مسير ديگري مي رود. بايد او را 

در مسير خودش قرار دهيم.  

افرادي ك�ه تغيير رش�ته مي دهند 
از ج�اده خاك�ي مي آين�د در جاده 
اصلي. س�فر برايش�ان لذت بخش، 
ش�يرين، آس�ان و موفق مي شود و 
زودتر به نتيجه مي رس�ند. انس�ان 
مي بيند مسير راحت طي مي شود و 
مطالب را خوب مي فهمد و علم توليد 
مي كند. همين نفس عمل مهم است 
و اين درصد موفقيتش را بالا مي برد 

   زهره محمدشفيع زاده
 بي گمان امر مهم و حياتي در تش�كيل جامعه، قرار دادن انسان ها در 
جايگاهي متناسب با توان و ظرفيت جسمي و روحي آنهاست؛ چراكه 
مدبر حكيم، خود بر ظرفيت هر انس�اني آگاه تر اس�ت. درس�ت مثل 
قسمت هاي مختلف يك بدن كه اعضا با اينكه متفاوت هستند اما همه در 
يك راستا و حفظ حيات در تاشند؛ هيچگاه از چشم نبايد توقع شنيدن 
داشت و بر عكس. لزوماً در جامعه انساني براي حيات آن جامعه با حفظ 

شأنيت افراد بايد قائل به تفاوت انسان ها و جايگاه ها بود تا هر كسي از 
استعداد خدادادي خود بيشترين بازدهي و بهره وري را داشته باشد. موج 
تغيير رشته در دوره تحصيات تكميلي يكي از نمونه هاي بارزي است 
كه انسان ها در وهله اول شايد بر اساس خواست ديگران و فضاي جامعه 
تصميم نادرست بگيرند؛ اما لزوماً تا آخر عمر راه اشتباه را نخواهند رفت. 
از اين رو به سراغ مجتهد نظريه پرداز مديريت اسامي و استاد حوزه 
و دانشگاه آيت الله دكتر صمصام الدين قوامي رفتيم و علت اين امر را 

از وي جويا شديم. از سوابق درخشان صمصام الدين قوامي، مديريت 
مدرسه علميه معصوميه قم است. مدرسه اي در حوزه علميه قم كه فقط 
از بين فارغ التحصيان دانشگاه پذيرش دارد، افرادي كه نه تنها تغيير 
رشته داده اند بلكه تصميم گرفته اند از دانشگاه به حوزه نقل مكان كنند. 
مديريت مدرسه معصوميه قم با چنين ويژگي، تدريس در دانشگاه هاي 
برجسته كشور از جمله دانشگاه تهران و امام صادق)ع( انگيزه انجام 

مصاحبه با اين استاد حوزه و دانشگاه را براي ما دوچندان كرد. 


